
ממה מתחילים?

תשובה חותכת

בראשית זו התחלה של התורה, ההתחלה של העולם. 
שבת בראשית היא ההתחלה של השנה החדשה. לכן, 
פרשת בראשית זו בדיוק ההזדמנות לדבר על התחלות.

שנים רבות מזכה אותי הבורא לעורר את בני ישראל 
לדרך התפילה האישית, ההתבודדות. ואחת השאלות 
הנפוצות ביותר שמופנות אלי במהלך השנים היא 

'מאיפה מתחילים?'

ואכן זו שאלה מתבקשת. בן 
אדם שמגיע להתבודדות רוצה 
לדבר עם ה' על ה-כ-ו-ל, לשתף 
את ה' בכול, לעשות תשובה 
ולבקש על כל  וחשבון נפש, 

דבר המעיק עליו.

וזה אומר למעשה שכאשר אדם מתחיל להתבודד, 
נהר שוטף של מחשבות ורגשות שרק חיכה להתנקז 

לתוך ההתבודדות שלו – כל זה מציף אותו ברגע אחד. 
כל מה שעבר עליך במשך היום, כל ההתמודדויות שלך, 
אתה מרגיש רגשות אשם, ורגשות פספוס, ואתה רוצה 
לְמַצּוֹת כל כך הרבה נושאים ולבקש על כל כך הרבה 
דברים – צרכי עמך ישראל מרובים ודעתם קצרה. זה 
מאוד מבלבל. צריכים נקודת התחלה. ממה מתחילים?

ויש לכך תשובה חד משמעית:

תמיד מתחילים עם תודה! תמיד מתחילים בהודיה 
לה'!

ולכאורה, איך אפשר לתת כלל כל כך נחרץ, הרי 
ההתבודדות היא תפילה אישית, ואולי לכל אחד מתאים 

משהו אחר?

ונכון, קשה מאוד לומר כללים בהתבודדות. אבל 

להתחיל תמיד בהודיה לה' – זה יוצא מן הכלל, כי הודיה 
לה' היא ההתחלה של כל דבר, ההתחלה של החיים 
וההתחלה של התפילה. כי הכרת הטוב היא שורש כל 
הטוב. היא הבסיס שעליו כל המידות הטובות בנויות 
ועליו הכול עומד. ולכן חכמים סידרו לנו את התפילה 
באופן כזה שרק לאחר פסוקי דזמרה, והשבחים של 
קריאת שמע וברכותיה ועוד כמה ברכות שבח בתחילת 

תפילת שמונה עשרה – רק אז מתחילים לבקש!

כדור שלג

הכרת הטוב היא גם כל תיקון 
העולם, כי כל קלקול העולם 
התחיל מהחוסר בהכרת הטוב.

בגן עדן  אדם הראשון היה 
המושלם,  במקום  כפשוטו, 
בתנאים המושלמים, כל מה שהיה 
עליו לעשות זה רק להודות. והוא היה צריך להבין את 
זה לבד. הוא היה אדם גדול מאוד. הוא הבין מעצמו 
ששום דבר לא יצמח בלי תפילה, והוא התפלל על כל 

הצמחים והם יצאו מהקרקע.

ועכשיו שהכול צומח ופורח – מה היה עליו לעשות? 
להודות לה' על כל פלאי הבריאה. אנחנו אפילו לא 
יכולים לתאר לעצמנו איזה יופי וחן, ואילו טעמים וריחות 

היו שם. אז אתה לא מבין שצריכים להודות?

ואכן חטא אדם הראשון שבא מיד ביום הראשון 
לבריאה – היה תוצאה של חוסר הכרת הטוב, כי אדם 
שכל כך מעריך ומודה על כל מה שיש לו – החסרונות 
שלו בכלל לא מפריעים לו. איזה חיסרון היה לאדם 
הראשון? עץ אחד! אחד מתוך אינסוף. אבל כשאתה 
לא מודה ולא מעריך – החיסרון הקטן הזה ממלא לך 

את כל התמונה.

וממילא, לאחר החטא כדור השלג המשיך להתגלגל 
ואדם המשיך לכפור בטובה, ועל האישה שבורא עולם 
ברא לו כדי שיהיה לו טוב – הוא מתלונן ומאשים: 

"האישה אשר נתת עימדי"...

תחשבו על זה שאם אדם הראשון היה מתחיל את 
העולם בהודיה – הכול נראה אחרת. לגמרי לגמרי 
אחרת, כי יש חוק שהודיה גוררת הודיה. אתה אומר 
תודה – ייתנו לך סיבות נוספות לומר תודה, עוד חסדים, 
עוד ישועות. איזה עולם יפה היה לנו אם אדם הראשון 

היה מתחיל בתודה.

שים על המשקל

וגם אתה ואת וכל אחד מאיתנו – תתחילו כל דבר 
בתודה. כל דבר שאתה מתחיל בתודה נראה אחרת 
לגמרי. יהודי מתחיל את היום ב"מודה אני", כי זו תמיד 
ההתחלה של הכול. תתחיל את ההתבודדות בתודה 
ואתה תראה שתהיה לך סייעתא דשמיא נפלאה גם 
להתוודות ולעשות תשובה מתוך תקווה ולא מתוך 

ייאוש, וגם כל מה שתבקש תקבל.

בני זוג מדברים ביניהם. לפני שמדברים על בעיות, 
תתחילו להודות אחד לשני ולהודות לה' על הדברים 
הטובים שיש לכם בחיים. אתה מדבר עם הבן שלך, 
עם הבת שלך, לפני הביקורת והמוסר, תתחיל עם 
מילים של הודיה, וכל השיחה תזרום אחרת. אותו הדבר 
כשאתה מדבר עם הצוות החינוכי במוסדות החינוך, 
וכשאתה מדבר עם הבוס שלך בעבודה, עם המנהלים 
והמשקיעים, עם העובדים שלך, לאחר שֶׁתּוֹדֶה ותעריך 

– כל טענה שלך תישמע ותתקבל אחרת לגמרי.

תִּחְיֶה את התודה בכל תחום בחיים שלך, תרגיל את 
עצמך להודות. כמו שכבר כתבתי שאנחנו לומדים 
מחז"ל שהיה חשוב להם לתקן ברכה על כל הנאה. 
תמשיך את הכיוון הזה ותודה על כל הנאה שלך. זה 
התשלום שלך לה' כפי שכבר כתבתנו בשם המדרש: 
"אין להם לישראל מה שישלמו לקב"ה, אלא הודיה 
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תמיד מתחילים 
עם תודה! תמיד 

מתחילים בהודיה לה'!

פרשת בראשית | 1 



מקבץ שאלות שנשאלו בקו ההלכה

אדם שחזר לביתו בליל שבת אחר 
תפילת ערבית, ורוצה לשתות מים 

לפני הקידוש, האם מותר?

אסור לטעום כלום קודם הקידוש ואפי’ מים אסור 
לטעום קודם הקידוש, שלחן ערוך )סימן רע”א סעיף ד’( 
משנה ברורה )שם סעיף קטן י”א(, אבל בבין השמשות 

דהיינו בזמן שבין שקיעת החמה לצאת הכוכבים, יש 
מקום להקל לשתות מים כאשר אדם צמא מאד. הליכות 

עולם )חלק ג’ עמ’ יט(.

תה  או  קפה  מותר לשתות  האם 
בבוקר של שבת לפני התפילה?

הגברים שחייבים בתפילה – מותר להם לשתות כוס 
תה או קפה קודם התפילה, כיון שאינו מתחייב בקידוש 

עד לאחר התפילה. 

ונשים שאינן מחוייבות בתפילה יש לחלק – שאם היא 
רגילה להתפלל שחרית יכולה לשתות קודם התפילה, 
אבל אם אינה רגילה להתפלל שחרית, מתחייבת 
בקידוש מיד לאחר ברכות השחר ולכן תקדש ואח”כ 
תשתה. ואם היא חולה קצת, מותר לה לשתות בלי 

קידוש. הליכות עולם )חלק ג’ עמ’ כ’(

ובבוקר  המתארחים בבית מלון, 
השבת קודם התפילה מגישים יחד 
עם הקפה גם עוגות, האם מותר 

לטעום מהעוגות?

אסור לעשות כן משום “לא תאכלו על הדם” שאסור 
לאדם לאכול קודם התפילה, שלחן ערוך )סימן פ”ט סעיף 
ג’(. אמנם חולה הזקוק לאכול לצורך רפואתו מותר 
לאכול ואינו צריך קידוש כלל, ומ”מ המחמיר לעשות 
קידוש קודם התפילה תבוא עליו ברכה וישתה רביעית, 
ואחר מוסף יחזור ויעשה קידוש פעם נוספת. יביע אומר 

)חלק ח’ אורח חיים סימן לא(.

המיצים  בחנויות  הקיץ  בימות 
ובאזור  ברד,  מוכרים  הטבעיים 
מגורי ישנה חנות המוכרים ברד 
ממיץ ענבים טבעי )שהם טוחנים( 

מה ברכתו?

מיץ ענבים קפוא )ברד( ברכתו שהכל. )בית יוסף 
סימן ר”ב סעיף ב’( מנחת יצחק )חלק ח’ סימן י”ד( ציץ 
אליעזר )חלק ג’ סימן ז’( ואם בירך בורא פרי הגפן, 
יצא בדיעבד ואינו צריך לחזור ולברך שהכל. שבט הלוי 

)חלק ט’ סימן ל”ט(.  

בירכתי על מיץ ענבים בורא פרי 
הגפן וכעת אני רוצה לשתות בירה 
או קולה, האם צריך לברך על שאר 
המשקים, או שכולם נפטרים בברכת 

המיץ ענבים?

אף שמיץ ענבים אינו משכר, פוטר את שאר המשקין 
ואין צריך לשוב ולברך עליהם. חזון עובדיה )ט”ו בשבט 
עמוד ע”ד( ויש מבני אשכנז שנוהגים לברך שהכל 
על סוכר ולפטור את שאר המשקים. וזאת הברכה 

)פרק י”א אות ז’(.

אני הולך למסור שיעור וישנם אנשים 
שבודאי לא בירכו ברכת התורה, 
האם יש לברך ברכת התורה קודם 

לכן?

מובא בשם מרן הגרי”ש אלישיב זצ”ל שמרצה ההולך 
לדרוש בפני ציבור שאינו שומר תורה ומצוות יש לו 
לברך ברכת התורה עם הציבור לפני שמתחיל לדבר 
דברי תורה, אמנם מספיק את הברכה האחרונה וא”צ 
את כל הברכות, ואף שהרב עצמו בירך כבר, מכל מקום 
יכול לברך עימם יחד כדי ללמדם את הברכה. אגרות 

משה )חלק ב’ אורח חיים סימן נו(.
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שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"

הפרשה לאורו של

הנחל נובע

האמונה ובריאת העולם

אמרו רבותינו שכל הבריאה נבראה רק בשביל 
התורה, שנקראת )משלי ח( ראשית דרכו ובשביל 
ישראל שנקראו )ירמי' ב( ראשית תבואתו, וכבר אמר 
רבי יצחק במדרש בפרשת בא, שלא הייתה התורה 
צריכה להתחיל, אלא "מהחודש הזה לכם" שהיא עיקר 
התורה והיא עיקר ישראל שהרי הוא הציווי הראשון 
שנצטוו ישראל, וא"כ מדוע התורה מתחילה מבראשית? 
על כך עונה המדרש "כוח מעשיו הגיד לעמו לתת להם 
נחלת גוים" שאם יאמרו אומות העולם לישראל ליסטים 
אתם שכבשתם ארצות שבעה גוים הם אומרים להם 
כל הארץ של הקב"ה היא הוא בראה ונתנה לאשר ישר 
בעיניו ברצונו נתנה להם וברצונו נטלה מהם ונתנה לנו.

ולכאורה יש להבין: א. וכי הגוים ישמעו לטענת ישראל 
בגלל שהתורה התחילה מבראשית? ועוד למה ה' 
צריך לעשות שהגוים יטענו בכלל ולא נתן לישראל 

את הארץ בלי שום טענה?

אלא הנראה בזה שכל העניין זה רק לחזק את האמונה 
של ישראל שהעולם הזה נברא רק בשבילם, ואם עם 
ישראל אכן יהיה חזק בדעתו בענין זה כבר שום אומה 

ולשון לא תוכל להזיזה ממקומה.

נמצא שעיקר הבריאה היא בשביל ישראל, ולא זו 
בלבד אלא אתה למד מעניין זה עוד יסוד עצום שעם 
ישראל חייב ללכת ולהאיר את אור האמונה בעולם 

וללמדם שיש מנהיג לבירה, ולכן ה' יתברך בחר בנו 
שנהיה שליחיו, בכדי שכל אשר נשמה באפו יאמר 

ה' מלך.

ומעתה מובן מדוע התורה התחילה דוקא מבראשית 
משום שבזה אתה למד מהו עיקר הבריאה שהיא 
האמונה ללמוד וללמד, ועל פי זה יובנו דברי המדרש 

)שמעוני בראשית א(

הקשה רבי שמעון בן עזאי  פסוק אחד אומר: "ויעש 
אלקים את שני המאורות הגדולים" ואחרי כן נאמר 
ואת המאור הקטן, הא כיצד והרי נאמר ששני המאורות 

היו גדולים?

ומתרץ שאמרה ירח לפני הקב"ה רבונו של עולם 
אפשר לשני מלכים שישתמשו בכתר אחד?  א"ל 
הקב"ה לכי מעטי את עצמך, אמרה לפניו רבונו של 
עולם הואיל ואמרתי לפניך דבר הגון אלך ואמעיט את 
עצמי?... ולא התישבה דעתה של הירח עד שאמר לה 
הקב"ה שעם ישראל יביאו כפרה עלי על שמיעטתי 
את הירח, והיינו דאמר ריש לקיש מה נשתנה שעיר 
של ראש חודש שנאמר בו לה'? אמר הקב"ה שעיר 

זה יהי כפרה על שמעטתי את הירח.

ולכאורה יש להבין מה צריכים ישראל לתקן את סוד 
פגימת הלבנה ולהביא קרבן מיוחד בעבור ענין זה, וכי 

עניין זה נגרם על ידם? אך ע"פ דברינו הענין מובן שכל 
הבריאה היא בשביל ישראל, היינו שהם ימלאו את 
דעת ה' בזה העולם, ובהיות והלבנה לא עמדה בנסיון 
הגדלות עד ששאלה אפשר לשני מלכים שישתמשו 
בכתר אחד? ושאלה זו נבעה מחוסר אמונה, ע"כ ישראל 
צריכים למלאות את חיסרון האמונה הזה שנוצר בעולם 
מכוח טענת הירח, ורק עי"ז שישראל מרגישם עצמם 
כמו הירח במיעוטה היינו שאין לה מעצמה כלום רק 
את אורה מקבלת מהשמש כך אנו מקבלים את הכול 

רק מה' ובזה נתתקן פגימת הלבנה.

ותדע עוד שה' יתברך מלמד אותנו בזה יסוד עצום 
שהאמונה היא לדעת שלכל יש תיקון ותשובה, וזה 
העניין של ראש חדש דיקא שהוא רמז  להתחלה 
מחדש, ולכן מובן גם מדוע נחה דעתה של הלבנה 
רק בזה שישראל יביאו קרבן, וזה מה שאמרו בגמרא 
על עניין קדוש לבנה )סנהדרין מ"ב.( "תנָא דְבֵי רַבִּי 
יִשְׁמָעֵאל, אִלְמָלֵא לֹא זָכוּ יִשְׂרָאֵל, אֶלָּא לְהַקְבִּיל פְּנֵי 

אֲבִיהֶן שֶׁבַּשָּׁמַיִם כָּל חדֶֹשׁ וְחדֶֹשׁ - דַּיָּן. )די להם(

היינו כי עיקר התיקון נעשה בהבנתינו שאין לנו כלום 
מעצמינו ובזה נתתקן עניין הלבנה ונשתלם מעשה  
הבריאה בשלימות, ולכן על מצוה זו שהיא חביבה 

לפניו יתברך כנ"ל ואמרו בגמרא "דַּיָּן".

ויהי רצון שנזכה לומר לעצמינו שכל העולם לא נברא 
אלא בשבילי ולראות כיצד ניתן להפיץ יותר ויותר את 

אור ה' בעולם, אכי"ר.
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דרכון בעד קריאה בכף-היד

"אתמול בלילה הייתה לך מריבה קשה עם אשתך", אמר ליאון לפקיד 
ההמום, "ישבת כל הלילה ובכית בגלל זה". מילותיו של המצרי נעתקו מפיו.

בג' בחשוון הבא עלינו לטובה יציין עם ישראל בגעגוע 
עז ובכיסופין שנתיים לפטירתו של מאור הגולה בדורות 
האחרונים, מרן שר התורה הגאון רבנו עובדיה יוסף זי"ע.

נציין כאן שני גרגרים קטנים : מרן התגורר במצרים 
כדי ללמד שם תורה, בין השנים תש"ח לתש"י, בשנת 
תש"י הוא החליט לשוב ארצה, אבל נתקל בבעיה עם 
השלטונות המצריים שסירבו לחדש את דרכונו ולתת 
לו אשרת יציאה לישראל. ימים רבים הצטער מרן 
על העובדה שמעכבים אותו מלשוב לציון ברינה, עד 
שבאחד הימים הגיע יהודי בשם ליאון גבאי. מרן כותב 
עליו שהיה יודע להביט בכף ידו של האדם ולומר לו מה 
עבר עליו, מה קורה איתו בהווה ומה יעבור עליו בעתיד...

מר ליאון התלווה למרן למשרד הפנים וניגש לפקיד. 
הפקיד שלא הכיר אותו שאל לרצונו, ומר ליאון השיב 
לו שאם ברצונו לראות דבר שלא ראה מעולם - שיגיש 

לו את כף היד. הפקיד הביט בו בחשדנות, 
אבל הסקרנות גברה עליו. הוא הושיט 
את כף ידו לליאון שהביט בה מספר 

רגעים.

"אתמול בלילה הייתה לך מריבה 
קשה עם אשתך", אמר ליאון לפקיד 
ההמום, "ישבת כל הלילה ובכית בגלל 
זה". מילותיו של המצרי נעתקו מפיו. 
איתה",  להשלים  רוצה  אתה  "אם 

המצרי,  את  להפתיע  ליאון  המשיך 
"תעשה כך וכך", הפקיד נענע בראשו לאישור, אכן, 
זה מה שאשתו אוהבת... מהיכן יודע זאת היהודי המוזר?!

וליאון ממשיך להבטיח לו: "ברגע שתעשה את זה 
היא תתפייס, תסכים לוותר לך, השלום ביניכם ישוב על 
כנו והכל יהיה בסדר"... הפקיד המצרי היה מוכן לקטוף 
עבור ליאון את הירח: "מה אדוני רוצה במשרד הפנים?"

ליאון חייך בשלווה: "דרכון לחכם היהודי שנמצא 
פה, ואם אפשר להזדרז כי הזמן שלו יקר"... סיים מרן 
הגר"ע בחיוך: "המצרי הושיב את שנינו ליד השולחן 
שלו וביקש שנמתין. הוא הסתובב מעט בין החדרים, 
דיבר עם הפקידים, החתים ושרבט, בירר איתנו פרטים 

וליווה אותנו בכבוד רב להמשך הדרך".

* * *

ת”ח אחד שהיה מלמד בסניף של ישיבת אור החיים 
בירושלים, שיום אחד הגיע אליהם בחור מאילת ללמוד 
בישיבה, והבחור נתקל בקשיים גדולים בפרט בלימוד 

הגמרא, הוא פנה לרבו וביקש עזרה לנפשו,

הרב השקיע מאמץ לעודדו ונתן לו עיצה ותמיכה 
איך להצליח בלימוד הגמרא, אך כל נסיותיו לעזור 

לאותו הבחור עלו בתוהו. 

יום אחד אמר לו הבחור: "כבוד הרב אנא קח אותי 
למרן הרב עובדיה", הרב הסביר לו כי מרן שקוד וספון 
באוהלה של תורה ואין לו זמן לטפל בענינים מעין אלו 
ובפרט  לעת זקנותו, וכך ניסה להורידו מהעץ שעליו 
טיפס. אולם נסיונות הרב עלו בתוהו והבחור אמר 
“הרב, או שתקח אותי למרן או שאני חוזר לאילת”. 
הסביר לו הרב שוב ושוב כי הדבר בלתי אפשרי. הלה 
החליט בנפשו “אם אין אני לי מי לי” ומיד קיבל את 

החלטה לנסוע לביתו של מרן.

 הוא הגיע אל הבית, היה זה בשעות בוקר שהן שעות 
שהרב היה מסתגר וכותב ולא מקבל שום קהל, והחל 

לדפוק בדלת וכך דפק ודפק ואין עונה,

נוראי,  בבכי  פרץ  שפתאום  עד 
ומהמסכים של המצלמות שהיו בבית, 
ראה אחד השמשים כי הבחור הנ”ל 
בוכה, מיד נגש ופתח לו את הדלת, 
סיפר לו הבחור את הקורות אותו, ואמר 
“או שאני נכנס עכשיו לרב או שאני 
חוזר לאילת” השמש ששמע כך נבהל 
מאוד, ואמר כי הוא ילך לשאול את פי 
הרב מה לעשות, הרב ביקש להכניס 
את הבחור, הבחור נכנס וקיבלו מרן 
בחיבה יתירה ושאלו במה יוכל לעזור לו, הבחור סיפר 
את הקושי העצום שיש לו בלימוד הגמרא, הרב מיד 
קם והביא גמרא מסכת ברכות והתחיל ללמוד איתו 
כמה אגדות מדברי הגמרא במשך כארבעים דקו’, והיו 
הדברים שמחים כנתינתם מסיני, ואח”כ שאלו הרב 
נו איך היה? השיבו הבחור: היה נפלא ביותר, אמר 
לו הרב: מעתה במשך שלשה חודשים תשב ותלמד 
אגדות הש”ס כמו עין יעקב וכיוצ”ב, ורק לאחר מכן 
תתחיל בלימוד הגמרא. חיבקו ליטפו ועודדו ואמר לו 
“מעתה אתה כמו בן שלי אם יהיה בעיה תבוא אצלי 

ואני אשתדל לעזור לך”. 

הבחור לא ידע את נפשו מרוב שמחה, וברגשי גיל 
חזר לישיבה וסיפר לרבו את כל הקורות אותו, ויהי 

בעיני רבו לפלא.

ואחר תקופת מה היה לו משבר נוסף בענין אחר והוא 
מיד ניגש למרן ע”ה, ומרן שוב קבלו בחיבה ותמך בו 
והשיב את נפשו עד כי עלה ונתעלה, וזכה להתחתן 
וכיום הוא אברך בן תורה מן השורה הראשונה. זיעוכי"א.

בלבד" תשלם על הבריאות שלך, ועל כל מה שיש 
לך בבית, מחוט ועד שרוך נעל, משולחן ועד כיסא, 

ממזגן ועד מקרר.

ואמנם ברכת בורא פרי האדמה פוטרת את כל 
הירקות, אבל רבי נחמן – לאחר שברך פעם אחת 
כדין, היה מוסיף ומודה, בלי שם ומלכות כמובן, 
על כל ירק בנפרד: 'תודה על המלפפון, תודה על 
העגבנייה', כי כל ירק הוא הנאה בפני עצמה וצריך 
לשלם עליה בפני עצמה. אתה לא תגיד לקופאי 
בסופר 'שילמתי על הקישואים וכבר כיוונתי גם 
על כל הירקות שקניתי'. הוא יגיד לך 'שים הכול 

על המשקל, חביבי!'

תּוֹדֶה על כל דבר בחיים שלך! כל הנאה קטנה 
שיש לך בחיים תודה עליה, שים אותה על המשקל 

של התודות!

כמו כן יש דברים שאין עליהם ברכה. על כל 
התבלינים אין ברכה, הם טפלים לאוכל ונפטרים 
בברכתו – אבל יש בהם את כל הטעם והיופי והחן 
וההנאה של האכילה, אז תודה על כל תבלין, ועל 
השמן זית והלימון בסלט. תשלם! תשלם על כל 

מה שמביא לך הנאה.

על פי זה מובן מדוע התשובה של אדם הראשון 
הייתה לומר "מזמור שיר ליום השבת טוב להודות 
לה'!" הוא הבין את הטעות שלו. טוב  זה רק להודות 

לה'. זה מה שהוא היה צריך לעשות.

השער לה’

על פי זה הסברתי את ההבדל בין בן סורר ומורה 
שלא עבר שום עבירה והוא רק נידון על שם סופו 
מהטעם שימות זכאי ואל ימות חייב, לבין ישמעאל 
שהיה חולה, ואמרו מלאכי השרת לפני הקב"ה 
'הוא עתיד להרוג את בניך', ואמר להם ה': 'אני לא 
מסתכל על זה. אני מסתכל עליו כמו שהוא עכשיו. 
באשר הוא שם'. אבל למה לא לומר גם עליו 'ימות 

זכאי'? מה ההבדל?

אלא שבן סורר ומורה הוא כפוי טובה – "איננו 
שומע בקול אביו ובקול אימו". כפוי טובה זה שורש 
כל הרע. אין לו תקנה. לכן עדיף שימות כבר עכשיו 
זכאי. אבל ישמעאל היה מעריך ומכבד את אביו. הוא 
רץ ועזר לו להכין את הסעודה לאורחים. הוא למד 
אמונה והודיה בבית אבא. נמצא שהוא לא רע גמור. 
יש בו שורש טוב. לכן בשמים נתנו לו הזדמנות. ואכן 
בסוף ימיו, אומרים חז"ל, חזר ישמעאל בתשובה!

ונסיים בדבריו המחזקים של ה"תפארת שלמה":

כשאתה בא לבקש מה' בקשות – יש שערים. 
לא יכניסו אותך. לכן תצעק: "פתחו לי שערי צדק 
אבוא בם אודה י-ה" – אני רוצה רק להודות לה'! 
ואז השערים נפתחים מיד כי "זה השער לה' צדיקים 
יבואו בו". ומה כתוב מיד אחר כך? "אנא ה' הושיעה 
נא, אנא ה' הצליחה נא" – כי כשאתה כבר בפנים 
בזכות התודה וההודיה – אז אתה כבר יכול לבקש 

על כל ישועה, ואתה תראה ניסים וישועות!

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

שבת שלום!
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לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

הרה"ק רבי אברהם דוד 
מבוטשטאט זיע"א
כ"ט תשרי

הרה"ק ר' אברהם דוד נולד לאביו הגאון ר' אשר 
אנשיל וארמן זצ"ל מגזע קודש למהרש"א והרמ"א זי"ע.

כבר בילדותו ניכר על רבינו היה על רבינו כי לגדולות 
נועד, בהיותו עוד ילד רך בשנים עסק בתורת ה', והקפיד 
על כל רגע לנצלו כראוי, ואף כשחזר מהת"ת היה 
משנן את לימודו והיה רושם ומחדש חידושים ששמע 

מרבו, בשפע רב.
נלקח לחתן אצל הגאון רבי צבי הירש קרא זצוק"ל 
מגדול  היותו  למרות  זה  גאון  בוטשטאט,  גאב"ד 
המתנגדים העריכו חתנו עד מאוד עד כי התבטא 

עליו כי חידוד מוחו הוא כמוחו של הרשב"א.
לאחר חתונתו קבע את משכנו בעיר בוטשטאט שם 
הכיר ואיוה לו כחבר את ר' חיים מטשרנוביץ- בעל 
הבאר מים חיים זי"ע. ולמרות שצדיק זה גדול היה 
ממנו בשנים עסקו יחד בתורה ועלו במעלות השלימות, 

ודרכו גם נתקרב לתורת החסידות.
הגאון מליסא בעל החוות דעת התבטא עליו, כשהיה 

בן ח"י שנים: "הבקי בכל הש"ס".
תלמידו התבטא עליו בספר ברכת אברהם כי שמע 
ממנו שכאשר הוא פוסק פסק גם בשמים פוסקין כך.
בהגיעו לגיל 20 נתמנה של העיר יזלביץ, על מידת 
השפעתו שם נוכל ללמוד מעדותו של הרה"ק ר' מאיר 
מפרימשלאן זי"ע, שבעברו דרך יזלביץ, נענה ואמר: 
"קדושת הרב הצדיק רבי אברהם דוד, ניכרת ברחובות 

קריה".
הנהגתו  שם היתה נפלאה ממש למעלה משכל 
אנושי, כי היה מסוגל לשבת על מקומו כ 14 שעות 
רצופות ולעסוק בתורה, בית המדרש בעירו היה בנוי 

על הר, ומדי עליתו לביה"כ היה קורא בקול גדול: מי 
יעלה בהר ה'.

רבי יחזקאל משינאוא התבטא עליו כאשר שמע 
שהוא חולק הראשונים: "רב תנא ופליג".

למעלה מכ' שנים כיהן ברבנות יזלביץ עד שנפטר 
חותנו הגאון בעל נטע שעשועים, ובצער רב נפרדו 
ממנו אנשי העיר יזלביץ כאשר הלך לנהוג את העיר 

בוטשטאט תחת חמיו.
רבי אברהם דוד שהיה גאון בהלכה התקשה עד מאוד 
לשלב בין עבודת הלב בדרך החסידות לבין הקפדנות 
המופלגת בהלכה, גרמו לו הפרעות, ובמשך זמן מה 
היתה עבודתו בהתגלות עצומה שהיתה תמוהה בעיני 
הבריות, עד שלמד להכיר את הרה"ק ר' משה לייב 
מסאסוב זיע"א אשר בגודל חכמתו השקיט את המיית 
ליבו. חיבה מיוחדת נודע בינו לבין השר שלום מבעלז 
זי"ע, ואף שלח את נכדו להסתופף בצילו באמרו לו: 
"שמה תראה מה זה נקרא עבודת הבורא, ושמה תלמד 

להשיג את יראת הרוממות".
כגודל ענוותנותו  של רבינו, כך גם תקיפותו בהלכה, 
ולמרות גדולתו של ר' צבי מזידטשוב, נענה ואמר: 
המחלוקת שביני ובין ר' הרשלי מזידטשוב, היא אותה 
מחלוקת נושנה שבין בן אשר ובן נפתלי, והרי יצאה בת 

קול הלכה כבן אשר, לפיכך ההלכה כמותי. 
מלבד גאונותו וצדקתו וקדושתו נתפרסם רבינו כעמוד 
צלותהון דישראל, וכך היה אומר "תפילה לאל חיי" 

שכל החיות שלי הוא רק מתורה ותפילה.
ופעם אף נתלבט אי יוצא אדם ידי חובת פת שחרית 
ע"י אמירת פרקי תהילים, אשר כמו חלב ודשן תשבע 

נפשי, זו היתה גודל מדרגתו ודביקותו שהתענג בנועם 
ה' "ולא היה נהנה מעוה"ז אפילו באצבע קטנה".

כל עסקו היה בתורה ובעבודה. בחצות לילה קם לקונן 
על חורבן בהמ"ק ואח"כ עסק בתורה ובעבודה שבלב 
זו תפילה, עד אחרי חצות היום. ואז שתה מעט קאפה 
לא חם הרבה, כדי שיתחייב בברכה אחרונה, ואכל מעט 
פת הבאה בכיסנין, ואח"כ ישב לעיין במילי דמתא, 
וביותר במילי דברייתא, בצרכי בני ישראל המרובים, 
שבאו לפניו כל מרי נפש וקשי יומם, לקבל ברכותיו 
ויתפלל בעדם, כי נתפרסם לפועל ישועות בקרב הארץ. 
ואחרי תפילת מנחה וערבית, אכל סעודת ערב, מבשר 
עוף, אשר בעצמו שחט שני עופות בכל שבוע, לסעודת 

ערב שבכל השבוע. 
שנת ת"ר, הייתה תקוות שעשועיו עוד טרם בואה. 
כי ראה במחזה, אשר בשנה הזאת יבוא משיח צדקנו, 
ולבו היה מלא שמחה בתקווה טובה, בהיות ליבו נכון 
ובטוח, כי הדבר אשר חזה במחזה, כי שנת ת"ר הוא 
שנת גאולה וישועה, הוא דבר אמת וצדק ולא יאוחר, 
וגם מצא רמזים בזוהר הקדוש לחזק את אמתת החזון. 
והייתה לו שנת ת"ר שנת ששון ישע בראשיתה. ואולם 
כאשר הגיעה השנה לעת צאתה, פחד ורחב לבבו 
והיה בין תקווה ופחד, וכאשר קרבה שנת תר"א לבוא, 
ובהגיע יום ערב ר"ה של שנת תר"א, וחזונו לא נתקיים, 
ותקוותו הייתה למפח נפש, נפלו פניו ונתעצב מאד, 
ומלאו חדרי לבבו יגון ואנחה, ומרוב צער נחלש והלך 
קודר, עד כי ביום שמיני עצרת נפל למשכב, ובערב 
ר"ח מרחשוון שנת תר"א, יצאה נשמתו בטהרה זכותו 

תגן עלינו אמן.

רעיונות לכניסת שבת מוקדם ורגוע יש לשלוח למייל:
al5308000@gmail.com
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

מוסיף והולך
רעיונות לכניסת שבת מוקדם ורגוע יש לשלוח למייל:
al5308000@gmail.com
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

אם כבר אז כבר

עושים שינוי    

אי אפשר להאמין, החגים מאחורנו! זה הזמן להתחיל את הדיאטה 
שהבטחנו, ועוד רשימת מטלות שדחינו ל- "אחרי החגים".

וביננו- כולנו יודעים מה מחכה לנו עכשיו- חורף קר עמוס 
בשגרה מבורכת אך גם מאתגרת.

אז רגע לפני שניכנס כולנו לשגרה, חשוב שניתן 
את הדעת על אותו הרגע שעמדנו שם בראש 
השנה והבטחנו שנהיה טובים יותר, כן, השנה.

והחלטות טובות צריך לשמר, כדי שלא נגיע 
לשנה הבאה בראש השנה אותו בנאדם עם קמט 

נוסף על הפנים.

אם כבר קיבלנו על עצמנו החלטה טובה, אנו צריכים כעת 
להישאר איתה לכל השנה.

אם כבר התחלנו להתחזק בנושא של כניסת שבת מוקדם ורגוע, 
הנה לנו הזדמנות לשמר החלטות טובות.

בדיוק בשביל זה אנחנו כאן!

מדור זה מיועד ומוקדש כולו להתחזקות כלל עם ישראל בנושא 
השבת, כדי שיחד נמשיך להתחזק בשמירת שבת וקבלת תוספת 

שבת, ונקרב את הגאולה למרות השגרה ואפילו בזכותה.

זה הזמן לעודד אותכם כדי שתהיו שותפים מלאים שלנו למצוה 
החשובה הזאת.

לכן- שלחו לנו תוכן עשיר הישר מהמטבח שלכם, דרך ניחוחות 
השבת ועד הדלקת הנרות,  כיצד מריח אצלכם יום שישי? 
ואיזו עיצה יש לכם כדי להכניס את השבת מוקדם? או 
כל רעיון אחר שיעזור לנו לעמוד בקבלה, ואף יותר 

מכך לייקר ולכבד את השבת בכבוד הראוי לה.

אנחנו ממתינים לכם...

תמיד טוב לזכור!

הרב שלום ארוש בחוברת - מקור הישועות 
מסביר באריכות אודות הסגולה הנפלאה- תוספת 

שבת. וכן עצות נפלאות בנושא. זה הדבר הטוב 
ביותר שתעניקו לעצמכם.

אל תפספו את החוברת הזאת, חובה 
בכל בית. אבל באמת!

בברכת שבת שלום ומבורך

טיפ זהב:

החלטות 
טובות-

משמרים!

לנוחותכם-
זמני שבת
בראש 
העלון
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אַהֲבַת חִנָּם
פניני הזוהר – בואו שעריו בתודה

הרב שליט"א תמיד מלמד אותנו שאת ההתבודדות צריך לפתוח בתודות. לפני 
שאתה מתחיל "לבכות", להתעסק בחסרונות ובבעיות, ואפילו בעבירות שלך 
– קודם כול תגיד תודה. וכך גם מבואר בהרחבה בספרים הקדושים והמחזקים 

"שעריו בתודה" ו"בשדי יער".

והאמת היא שאת היסוד הזה כבר לימדו אותנו חז"ל כמו שהם סידרו לנו את 
תפילת שמונה עשרה בצורה כזאת שלפני שמתחילים לבקש – לפני כן מסדרים 
שבחו של מקום. כי רק ההודיה פותחת לאדם את השערים ומכניסה אותו אל היכל 
המלך, כמו שאומרים ב"מזמור לתודה": "בואו שעריו בתודה" ורק לאחר שאדם 

נכנס להיכל המלך, הוא יכול לבקש.

גם בזוהר הקדוש מבאר את גודל מעלת הקדמת התודה:

אמר ליה ]אמר לו[: אַף עַל גַּב דְלָא יָכִיל לְכַוְּנָא לִבָּא וּרְעוּתָא, סִדּוּרָא וְשִׁבְחָא 
דְמָרֵהּ אַמַּאי גָרַע ]כלומר גם אם אינו יכול 
לכוון לבו ורצונו כראוי בתפילתו, למה 
שיגרע את סידור השבח של הקב"ה[? 
אֶלָּא יְסַדֵּר שִׁבְחֵיהּ דְּמָארֵהּ, אַף עַל גַּב 
דְּלָא יָכִיל לְכַוְּנָא וִיצַלֵּי צְלוֹתֵיהּ ]אלא יסדר 
שבחו של מקום למרות שאינו יכול לכוון 
ליבו ורצונו כראוי, ואז יתפלל את תפילתו[.

]וזה הוא שכתוב[  דִכְתִיב  הֲדָא הוּא 
לְדָוִד שִׁמְעָה ה'  יז(: "תְּפִלָּה  )תהלים 
צֶדֶק הַקְשִׁיבָה רִנָּתִי", ]כלומר הפסוק 
מבאר לנו את הסדר הנכון של התפילה:[ 
"שִׁמְעָה ה' צֶדֶק" – בְּקַדְמִיתָא ]זה הדבר 
הראשון, ההתחלה של התפילה נקראת 
צדק, כי השבח של ה' זה דבר שהוא אמת 
וצודק בוודאי[, בְּגִין דְּאִיהוּ סִדּוּרָא דְּשִׁבְחָא 
דְמָרֵהּ ]בגלל שזהו שבחו של ריבונו[. וּלְבָתַר 
]ורק לאחר מכן אפשר לקיים את המשך 
הפסוק[: "הַקְשִׁיבָה רִנָּתִי הַאֲזִינָה תְּפִלָּתִי" 
]אדם מתפלל את תפילתו ומבש את בקשתו 

ותפילתו רצויה וה' מאזין לה[.

וזה גם עובד הפוך, כלומר, כגודל מעלת 
התודה – כך גודל גנות הבכיינות, וכמו שהתודה פותחת שערים כך הבכיינות סוגרת 
שערים. כמו שכותב הרב שליט"א בספר "שעריו בתודה" שכאשר אדם מתבכיין, 
הקב"ה אומר למלאכים סיגרו את כל החלונות ואת השערים לתפילה הזו, אני לא 

רוצה לשמוע אותה...

וגם זה מבואר בזוהר הקדוש מיד לאחר אותו קטע:

מַאן דְּיָכִיל לְסַדְּרָא שְׁבָחָא דְמָרהּ וְלָא עָבִיד ]לעומת זאת מי שאינו עושה כן, 
ואינו מקדים שבחו של מקום למרות שהוא יכול לעשות כן[, עֲלֵהּ כְּתִיב ]עליו נאמר 
הפסוק[ )ישעיה ס(: "גם כי תרבו תפילה אינני שומע, ידיכם דמים מלאו ]"דמים 
מלאו – זה היפך הצדק, זה עושק, שהוא כביכול עושק מהקב"ה את מה שכביכול 

"מגיע לו", שזה הצדק שהיא התודה, ולכן גם כי תרבו תפילה אינני שומע[ וגו'".

לכן הצעד הראשון בהתבודדות היא ליישב דעתו ולהתבונן בכל החסדים שיש לו 
בחיים, וקודם כול יגיד קודם תודה על כל החסדים שעשה עמו הבורא ביום האחרון 
ובכל ימי חייו ובפרט על השבתות, על החגים, על התורה, על המצוות, על הצדיקים, 
על הבריאות והמשפחה וכו' ואז ייפתחו בפניך כל השערים לכל ישועה שתצטרך.

כל אחד מכיר את זה שהוא מתגבר בחשק וברצון לעשות משהו 
טוב, להתפלל בכוונה, לנצל את הזמן, לשיר בשולחן השבת בשמחה 
– אבל פתאום התכניות משתבשות לו, מפריעים לו, הוא מתבלבל, 
יורד לו החשק, הוא נמשך להבלים – והוא מוצא את עצמו רחוק 

רחוק מהתכנונים המקוריים שלו.

טבע האדם בזמנים כאלה של אכזבה – הוא לשקוע עוד יותר 
בייאוש, בשנאה עצמית, בכעס על עצמך, ואם עוד נשארו לך כמה 

גרמים של חשק – גם את זה אתה מאבד לחלוטין.

התורה מתארת לנו את האכזבה של קין מכך שקרבנו לא התקבל. 
הבל מצליח, והוא לא. הייאוש שלו והמרמור העמוק של קין – הורידו 
אותו מטה מטה והביאו אותו לרצח ממש! כדי להראות לנו לאילו 

תהומות נוראיים אפשר ליפול כתוצאה מהייאוש.

אבל המילים של ה' לקין אחרי הכישלון – הן בעצם מילים לכולנו: 
"למה חרה לך? ולמה נפלו פניך?" מה יעזור לך הייאוש? למה אתה 
עצוב? אתה לא מבין שגם זה סוג של ניסיון? סוג של ביזיון? וזה 

הניסיון הכי קשה.

הפתרון האמתי הוא לא להסתכל אחורה, לא לחשוב כלום על 
העבר, רק להיות עם הפנים קדימה, ולשאול את עצמך מה אני יכול 

לחטוף עכשיו, מה אני כן 
יכול לעשות – "הלוא 

אם תיטיב שאת..."

תמיד,  תמיד  כי 
בכל מצב, גם בשאול 
תחתיות – יש לך תמיד 
בחירה! יש לך תמיד 
אפשרות למצוא אור 

בתוך החושך!

 , ב ו ט ו  נ י ב ת ו
שאחרי  שהמרמור 
העבירה – זה לא נקרא 
לחזור בתשובה, זה לא 
נקרא חרטה; אלא זה 
כל כולו עצת היצר הרע 
להפיל אותך עוד ועוד. 
והעצה של בורא עולם, 
והעצות של הצדיקים 
הן לקום ולהתחזק, לא 
לתת לעצבות ולייאוש 
לקום  אלא  לכרסם, 
ולהתעודד ולחטוף כל 
דבר טוב שאפשר עוד 
לעשות במצב שלך. ה' 

יזכנו.

שבת שלום.

ביננו
מבחוץ להשיב אל הלב

הרב שלמה גלעד 
מהמרצים הבכירים של 

"חוט של חסד"

מידה טובה
התורה- ספר לימוד לחיים

מדור זה לכבוד נשמת 
רשב"י הקדוש ולזכרם 
של 45 קדושי מירון ע"ה

הרב נתן ארוש
בנו של הרב שלום ארוש 

שליט"א

"להניח את הברכה בביתכם"
ערב מחזק, מעצים ומלא 

ישועות אצלכם בבית
052-6672221 

02-5308000
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אַהֲבַת חִנָּם
בֵּינְתַיִם הַטֶּלֶפוֹן בַּמַּזְכִּירוּת צִלְצֵל. עַל הַקָּו הָיְתָה אִמִּי. 
הִיא אָמְרָה שֶׁנַּהַג הַהַסָּעָה הִתְקַשֵּׁר וְהוֹדִיעַ שֶׁבְּעִקְבוֹת 
תַּקָּלָה שֶׁלֹּא בִּשְׁלִיטָתוֹ, הוּא לֹא יוּכַל לְהַגִּיעַ. הִיא בִּקְּשָׁה 

שֶׁאֶחֱזרֹ הַבַּיְתָה בַּהֶקְדֵּם בְּאוֹטוֹבּוּס.

אֲנִי תָּמִיד עָרוּךְ לְמִקְרִים מֵעֵין אֵלּוּ, וְיֵשׁ לִי רַב־קַו 
בַּתִּיק בְּאפֶֹן קָבוּעַ.

לָקַחְתִּי  הַנּוֹתָרִים,  הַדַּפִּים  אֶת  אִרְגַּנְתִּי  בִּזְרִיזוּת 
אֶת הַתִּיק וְיָצָאתִי מִבִּנְיַן הַתַּלְמוּד תּוֹרָה לְכִוּוּן תַּחֲנַת 

הָאוֹטוֹבּוּס.

וּמִכָּל הַיְּלָדִים בָּעוֹלָם, אֶת מִי אֲנִי רוֹאֶה מְחַכֶּה בְּתַחֲנַת 
הָאוֹטוֹבּוּס? נִחַשְׁתֶּם נָכוֹן, אֶת דָּוִד, דַּוְקָא הוּא נִמְצָא פּהֹ. 

מְעַנְיֵן מָה הוּא עוֹשֶׂה כָּאן...

כְּשֶׁהִגִּיעַ הָאוֹטוֹבּוּס עָלִיתִי מֵהַדֶּלֶת הָאֲחוֹרִית כִּי לֹא 
הָיָה לִי כּחַֹ לְדַבֵּר אִתּוֹ. דָּוִד עָלָה מֵהַדֶּלֶת הָאֶמְצָעִית וְרָצָה 

כַּרְטִיס  אֶת  הָרַב־קַו שֶׁלּוֹ. שַׂמְתִּי לֵב שֶׁהוּא לְתַקֵּף 
מְפַשְׁפֵּשׁ בְּכִיסָיו כְּשֶׁהוּא 

מֻטְרָד מְאוֹד.

אַהֲבַת  חִנָּם,  'אַהֲבַת 
 – חִנָּם'  אַהֲבַת  חִנָּם, 

הִתְנַגְּנוּ הַמִּלִּים בְּראֹשִׁי.

"דָּוִד, אוּלַי אֲנִי יָכוֹל לַעֲזרֹ לְךָ?"

"אָה... אָה... אֲנִי לֹא מוֹצֵא אֶת הָרַב־קַו שֶׁלִּי".

"אֲנִי אֲתַקֵּף פַּעֲמַיִם, גַּם בִּשְׁבִילְךָ, וְתַחֲזִיר לִי בְּפַעַם 
אַחֶרֶת".

עָשִׂיתִי זאֹת, וְחָשַׁבְתִּי: הֲרֵי אָנוּ לוֹמְדִים בְּאוֹתָהּ כִּתָּה, 
וּמִן הָרָאוּי שֶׁאֵשֵׁב לְיָדוֹ – עַל אַף שֶׁלֹּא עָשִׂיתִי כָּךְ מֵעוֹלָם...

כְּשֶׁעָבַרְתִּי לָשֶׁבֶת לְיַד דָּוִד, חָשַׁבְתִּי שֶׁאִם אֲנִי כְּבָר 
כָּאן, כְּדַאי שֶׁגַּם אֲדַבֵּר עִמּוֹ...

וְכָךְ הִתְחַלְנוּ לְדַבֵּר.

דָּוִד סִפֵּר לִי שֶׁהוּא לוֹמֵד לְנַגֵּן בְּכִנּוֹר, וְלָכֵן הוּא חוֹזֵר 
הַבַּיְתָה מְאֻחָר. הוּא הִתְחִיל לִפְתּחַֹ אֶת נַרְתִּיק הַכִּנּוֹר 
כְּדֵי לְהַרְאוֹת לִי אוֹתוֹ, וּפִתְאוֹם ... הָאוֹטוֹבּוּס כֻּלּוֹ הִזְדַּעֲזַע 

וְרַעַשׁ הִתְרַסְּקוּת חָזָק הֶחְרִישׁ אֶת אָזְנֵינוּ... 

דָּוִד תָּפַס אוֹתִי שֶׁלֹּא אֶפּלֹ, וְהַכִּנּוֹר הֶחֱלִיק מִיָּדָיו...

ת  וֹ יּ כִ בֶּהָלָה בְּ וְצַעֲקוֹת 
וּ  ל עָ

וֹ  ק לְ חֶ מֵ
הָאֲחוֹרִי שֶׁל הָאוֹטוֹבּוּס.

רֶכֶב הִתְנַגֵּשׁ בָּאוֹטוֹבּוּס, וְהַמּוֹשָׁב הָאֲחוֹרִי, שֶׁבּוֹ תִּכְנַנְתִּי 
לְהִתְיַשֵּׁב, הִתְמַלֵּא כֻּלּוֹ בְּשִׁבְרֵי זְכוּכִית.

לְדָוִד  אָמַרְתִּי  נִצַּלְתִּי",  "בִּזְכוּתְךָ 
בְּהִתְרַגְּשׁוּת.

"בִּזְכוּתִי?" הוּא לֹא הֵבִין אֶת דְּבָרַי.

וַאֲנִי יָדַעְתִּי שֶׁבִּגְלַל הַהַחְלָטָה שֶׁלִּי 
לְהָאִיר פָּנִים לְדָוִד, עָבַרְתִּי מָקוֹם וְלֹא 

נִפְגַּעְתִּי.

י  תִּ רְ פַּ סִּ שֶׁ כְּ
אֶת  לְהוֹרַי 
הַסִּפּוּר הֵם 
שׁוּ  גְּ רַ תְ הִ
 , ד אֹ מְ

ת  וֹ ע מְ דִ וְ
וּ  ד מְ עָ ה  חָ מְ שִׂ

בְּעֵינֵיהֶם.
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חברים בגן הילדים פרק ו'
הורים יקרים, כל תורת החינוך והפסיכולוגיה מתייחסת 
בעיקר למערכות היחסים הבין אישיים של הילד בגיל 

הילדות, בפרט בסביבת גידולו בבית ובגן הילדים.
על כן, כל הקשר עם עולם הילד ובעצם עם כל מכלול 
"בניית אישיותו" כאדם, נבנה ב"תקשורת" הנכונה עם 

הילד בגיל זה. 
ולכן הבית הוא המרכיב העיקרי בבניית אישיותו של 

הילד, אך לא פחות ממנו הוא גן הילדים.
משמעותם של חיי נפשו מתבטאת בקשר הבין 

אישי, קשר המהווה את "החוליה הראשונה" 
בתנועה לקראת התמודדותו בחברה. 

הגננת ממשיכת תפקיד האם

על הגננת מוטלת האחריות לסלילת 
הדרך המובילה לפיתוח מכלול הפוטנציאלים 

של הילד. וזאת, כי בגיל 4-5 כבר מתחיל להתגבש 
סגנון החיים של האדם. 

מערכת היחסים הבין אישית, היא אחת המערכות 
החשובות שניתן לפתח ובאות לידי ביטוי רב במסגרת 

הגן.
מערכת היחסים הבין אישית הראשונה של הילד, 
נוצרה ביום בו חש הילד את החוויה הבין אישית 
הראשונה וזאת ביחסה של האם אליו. דרך התקשורת 

עם האם, מתעורר בילד עניין באחרים. 
חוויות ראשוניות אלו חשובות לאין ערוך, והדרך, או 
הצורה בה חווה הילד קשר זה עם אמו משמעותית 

ביותר להתפתחות אישיותו. 
הגננת, הממלאת את מקום האם בגן, חייבת לפעול 

במסגרת הגן במקומה. 
זוהי גם הזדמנות הניתנת לגננת, לתקן את שגיאותיה 
של האם בקשר עם ילדה, לעזור לילד למצוא את 
הקשר עם זולתו, למצוא התייחסות משמעותית של 
"אני" ל"אתה" בעזרת השפה או התקשורת המילולית 
שלו, שהרי תוך התייחסותו של הילד אל הסובבים 
אותו, אל החברה, הוא יוצר קשרים, מקבל תגובות 
וע"י כך מתאמן ומעשיר את שפתו, את רגש השייכות 

ואת כישוריו החברתיים.

שייכות

תפקידה הראשון של האם הוא לפתח בילד הרגשת 
שייכות. 

על ידי הרגשה זו, הוא יכול להגיע להבנת הזולת. 
ילדים שלא פיתחו רגש שייכות אינם מודעים לזולת. 

רבים מאלה הם ילדים שגדלו לצערנו כיתומים להורים 
חיים. כי אלה הם ילדים אשר גדלו בדרך כלל ללא 

חוויות קשר ושייכות. 
גם ילדים בלתי רצויים, בעלי מראה שונה, או בעלי 
מגבלה פיזית בולטת, עלולים לסבול מחוסר תחושת 

שייכות. 
ילדים כאלה הגדלים כדחויים, אשר מעולם אינם 
שומעים מילה טובה, הערכה או קרבה רגשית, מרגישים 

כנידונים לחיות תמיד "בארץ אויב". 
על הגננת, מוטלת המשימה לתת לילדים אלה, 
את מה שהמציאות מנעה מהם, את החוויה 
של האדם כזולת ואת רגש השייכות הכל 

כך נצרך להתפתחות עצמית. 

ילדים זנוחים, וילדים מפונקים

עלינו לדעת כי ילדים זנוחים, וילדים 
מפונקים נמצאים בלחץ רגשי תמידי. 

הילד הזנוח, לא קיבל את צרכיו הרגשיים, והוא 
תאב לקבלם.

אך כיצד נסביר לחץ זה אצל הילדים המפונקים? 
לכאורה הילדים המפונקים שבעים מפינוק. 

ההסבר הוא: שהלחץ הרגשי, נובע כתוצאה ממפגש 
הילד עם חיי החברה של המבוגרים. 

הפינוק  את  מהילד  מונעים  אלו  חברה  מצבי 
האינטנסיבי לו זכה בילדותו. אך לא רק החברה, אלא 
גם האם עצמה מגיעה, בשלב מאוחר יותר, למסקנה 
שדרישותיו של הילד מוגזמות הן והיא מנסה לצמצמן. 
הילד משתדל בכל כוחותיו להיאחז בעמדה הנוחה 

שהורגל אליה ואז מתפתחת סביבו אווירה עוינת. 
התוצאה היא, שעניינו של הילד המפונק, בעצמו 

ובמצבו הרגשי, הופך להיות דומיננטי. 
בגן הילדים נוכל להבחין שמצב זה יכול להגיע 
עד לפניקה. ילדים כאלה יכולים להקיא, לא לאכול, 
להראות סימנים ברורים של מתח פנימי חזק הגובל 
עם מחלה. הם מרגישים שמעמדם בסכנה. ילדים אלה 
הם אנוכיים, בטוחים שהכל מגיע רק להם. הם אינם 
יכולים לעמוד במטלות חברתיות של גן הילדים. הם 
אינם מאומנים להתמודד ולרכוש חברים. וגם בלימודים, 
הם גם אינם מסוגלים להתרכז כי הם מצויים בפחד 

מתמיד של הישגיות.
אם הגננת תעניש ילד כזה "ובצדק", הוא ירגיש בעצמו 
סכנה גדולה יותר ויהיה עוד יותר לחוץ ולכן מקצועיות 

הגננת והבנתה את נפש הילד, הם הכרחיים.

פענוח ילדים

לעיתים, מגיע לגן ילד אשר תמיד אמו דברה במקומו, 
או ילד לאותה אם שחסכה מילדה כל מאמץ ועשתה 
עבורו הכל וע"י כך הפכה אותו לתלותי וחסר עצמאות. 
יתכן וילד מסוג זה, יפתח קשיי דיבור או יתקשה 
להתרכז, כי זכרונו או רמת התקשורת שלו אינם 

מפותחים כראוי. 
יתכן שיגיעו לגן, ילדים שאינם מצליחים לגמור אף 
משפט או להשלים איזה רעיון, כי הם לא חוו תקשורת 
נכונה בזמן שאמם דיברה ללא הרף וחסמה את 

אפשרותם להגיע למילה הבאה.
לעיתים מגיעים ילדים שמאליים, שעוד איש לא גילה 
זאת מקודם. לילדים אלה "חורים בידיים", הכול נופל 
להם, הם לעיתים גם נתקלים בקשיי קריאה וכתיבה. 
לילד כזה קל להתייאש כי הוא חי את חולשת היד שלו 

כאילו הוא ילד שונה מכולם. 
גם הערות, ביקורת ולעג של חבריו לתוצרת שלו 
בכתיבה צביעה ויצירה, עלולים להביא אותו לייאוש. הוא 
מאבד את האומץ שלו והופך לילד ביישן. סביר להניח, 
כי ילד הנמצא במצב של תחושת חוסר אונים וחולשה 
לא יעז לפתח קשרי חברות ותקשורת עם חבריו בגן.

גננת ומאבחנת
על הגננת להבין שלא כל ילדי הגן שווים, ועליה 
לבצע "מיפוי" ולהכיר סוגי תופעות המאפיינים סגנונות 
שונים, ודרכן לכוון ולחנך את הילד על מנת שיצליח 

במשימותיו הלימודיות והחברתיות בגן. 
עלינו ביחד, הורים וצוות חינוכי, להקנות בע"ה לילדינו 
את הכלים, בהם יוכלו להתמודד עם בעיותיהם ולהתגבר 

עליהם.
אמונה, תפילה, אומץ לב והתמודדות בונת אישיות 
- אלו המטרות המשמעותיות ביותר בחינוך בגיל הרך, 

בהצלחה!!!

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

בדיחות הדעת

אישה אחת השתתפה בלוויית בעלה. כשחפרו את 
קברו, ביקשה האלמנה: "תחפרו עוד יותר עמוק". 
כשהגיעו לעומק 2 מטרים, ביקשה שוב: "תחפרו 
עוד יותר עמוק". כשהגיעו לעומק 3 מטרים, ביקשה: 
"תחפרו עוד יותר עמוק". כשהגיעו לעומק 5 מטרים 
שאלו אותה: "למה כל כך עמוק?" "כי עמוק בפנים", 

השיבה האישה, "הוא היה אדם טוב"...


